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آیا تنش میان مجلس  	
و دولت به حدی رسید که 

بخواهید لایحه را پس بگیرید یا 
از ادامه کار منصرف شوید؟

از  کمــی  درصــد  از  غیــر  نظــرم  بــه 
نماینده ها که البته در مجلس بســیار 
تأثیرگذار هم بودند اغلب نمایندگان 
مجلس همراه و موافق دولت بودند. 
البته دولت هیچ وقت به دلیل برخی 
رفتارهای نماینده ها، تصمیم نگرفت 
کــه کار را پیگیــری نکنــد، مــا مصمم 
بودیم که کار را به اتمام برسانیم. یادم 
هست روز اولی که هدفمندی توسط 
دولت مطرح شد، برخوردهای خاصی 
صورت گرفت. اما به مرور زمان دیدیم 
که 188 نفر به لایحــه هدفمندی رأی 
مثبت دادند که رایٔ بالایی محســوب 
می شــود. شــما اگــر بــه آرای لوایــح و 
ح هایی کــه جنبه هــای اجتماعی  طر
دارند، با توجه بــه اینکه بر میزان آرای 
نمایندگان در دوره هــای بعد مجلس 
تأثیر مستقیم دارند نگاه کنید، خواهد 
دید هیچ لایحه ای با این حمایت و رایٔ 
مثبت نمایندگان روبه رو نبوده است.

یکی از مواردی که قبل از  	
اجرای رسمی قانون یارانه ها 

اتفاق افتاد و شاید موجب تأخیر 
در اجرای قانون نیز شد، اتفاقاتی 

بود که در حوزه شناسایی افراد 
فقیر و ثروتمند رخ داد. لطفاً 

توضیح بدهید در خوشه بندی 
چه جریانی پیش آمد که رئیس 

مرکز آمار یک روز به تلویزیون 
آمد و چند روز بعد یک دفعه همه 

چیز تغییر یافت و حرف های 
آقای مدد رئیس مرکز آمار نیز 

عوض شد. روایت ها در این باره 
متفاوت است. شما به عنوان 

کسی که مطلع و تصمیم گیر 
در این باره بودید توضیح دهید 

جریان خوشه بندی چه بود؟
در این بــاره بــه عنــوان کســی کــه در 
حوزه شناســایی و شــیوه جمــع آوری 
اطلاعــات اقتصــادی خانوار، ســال ها 
قبــل از وزارتم، مطالعات کارشناســی 
انجام داده ام ســخن می گویــم. بنده 
در زمان برگزاری اولین همایش ملی 
فقرزدایــی کــه در دولــت دوم آقــای 
هاشمی رفسنجانی برگزار شد و ایشان 
نیــز در افتتاحیه ایــن همایش حضور 
داشته و سخنرانی کردند، در سازمان 
برنامه حضور داشتم و دبیر و مسئول 
برگــزاری آن همایش بــودم. آن زمان 
نیز بحــث اصــلاح قیمت هــای انرژی 
مطرح بود. یادم هست زمانی که آقای 
دکتر میرزاده رئیس سازمان برنامه و 
بودجه بود، اعضای سازمان پیشنهاد 
افزایش قیمت بنزین را مطرح کردند. 
بنده به همراه آقایان عباس عرب مازار 
و عســگری آزاد که آن زمــان معاونان 
ســازمان برنامه بودند و آقای حســن 
حــاج علی فرد کــه رئیــس مرکــز آمار 
بود در معیــت دکتر میــرزاده به دفتر 
آقای هاشمی رفســنجانی رفتیم. آنجا 
یکی از پیشنهادهای دوستان سازمان 
برنامــه و بودجــه، افزایــش قیمــت 
بنزین بــود. از آنجــا که ایــن ماجرا در 
آخرین ماه های دولت آقای هاشــمی 
بود وی در آن جلســه مخالفت کرد و 
گفت: »افزایــش قیمت بنزین در این 
شرایط، قیمت ســایر کالاها را بشدت 
افزایش می دهد.« لــذا رئیس جمهور 
وقت در همان جلســه با این مســأله 
مخالفــت کــرده و بــه نوعــی آن را وتو 
کرد. می خواهم این را بگویم که سابقه 
ذهنــی هدفمنــد کــردن یارانه هــا در 

گذشــته در ذهــن من وجود داشــت. 
شــما وقتی در ایــران توزیــع درآمدها 
را بررســی می کنیــد می بینیــد کــه تــا 
دهک هفتم تناســب توزیــع درآمدی 
و توزیــع جمعیتی وجود نــدارد. یعنی 
حتی دهک هفتــم، کمتــر از 10درصد 
درآمد جامعه را دریافت می کند، اما از 
دهک هشتم به بعد، وضعیت متفاوت 
اســت. خود این مســأله، مؤید توزیع 

نابرابر درآمدی است.
وضــع برخــوداری درآمــدی در چهــار 
دهک اول خیلــی پایین اســت. اما از 
دهک چهــارم بــه بعــد ایــن وضعیت 
بهتــر می شــود و از دهــک هشــتم به 
بعد، وضعیت درآمدی بهبود بیشتری 
می یابد. طبق مطالعات و برآوردها، به 
این نتیجه رســیدیم که می توانیم سه 
دســته بندی و یا خوشــه بندی داشته 
باشیم. خوشــه یک، چهار دهک اول 
خوشــه دوم، دهــک پنجم، ششــم و 
هفتــم خوشــه ســوم، دهک هشــت، 

نه و دهم.
ایــن  از  بلافاصلــه  عــده ای 
تقســیم بندی ها ایــن گونــه برداشــت 
کردند کــه دولــت قصــد دارد صرفاً به 
7 دهک درآمدی یارانه پرداخت کند. 
ایــن جملــه »70 درصــد مــردم یارانــه 
نقدی خواهند گرفت« از اینجا آمد که 
حتی عده ای به دولت گفتند: جانب 
احتیاط را رعایــت کنید و به 80 درصد 

مردم یارانه پرداخت کنید.
بــاره  ایــن  در  پژویــان  دکتــر  آقــای 
می گفت: »من کــه ســابقه چند دهه 
مطالعــه در خصــوص آمــار بودجــه 
آدرس  دارم،  را  ایــران  در  خانــوار 

دهک ها را نمی دانم.«
اینکــه مــا صرفــاً بــا تأکیــد بــر ایــن 
تحقیقــات دهک هــا را تعییــن کنیــم 

188 نماینده به هدفمندی رأی مثبت دادند
غیر از درصد کمی از نماینده ها که البته در مجلس بسیار تأثیرگذار هم بودند 

اغلب نمایندگان مجلس همراه و موافق دولت بودند. البته دولت هیچ وقت به 
دلیل برخی رفتارهای نماینده ها، تصمیم نگرفت که کار را پیگیری نکند، ما مصمم 
بودیم که کار را به اتمام برسانیم. یادم هست روز اولی که هدفمندی توسط دولت 
مطرح شد، برخوردهای خاصی صورت گرفت. اما به مرور زمان دیدیم که 188 نفر 
به لایحه هدفمندی رایٔ مثبت دادند که رایٔ بالایی محسوب می شود. شما اگر به 

آرای لوایح و طرح هایی که جنبه های اجتماعی دارند، با توجه به اینکه بر میزان 
آرای نمایندگان در دوره های بعد مجلس تأثیر مستقیم دارند نگاه کنید، خواهد دید 

هیچ لایحه ای با این حمایت و رایٔ مثبت نمایندگان روبه رو نبوده است.

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

 مالیات
140 هزارتومانی 

رئیس اتحادیه 
طلافروشان!

در زمان اجرای طرح هدفمندی یارانه ها و در بحث مالیات 
بر ارزش افزوده، رئیس اتحادیه طلافروشان در مرکز یکی از 

استان ها در سال، 140 هزار تومان مالیات پرداخت می کرد
کتـــاب محرمانه هـــای اقتصـــاد ایـــران کـــه حـــاوی اطلاعاتـــی از فضـــای اقتصادی 
ســـال های دولت هـــای نهم و دهم اســـت، شـــامل روایت هایی اســـت که از ســـوی 
سیدشـــمس الدین حســـینی، وزیـــر امـــور اقتصـــادی و دارایـــی آن ســـال ها عنوان 
ح هدفمندی یارانه هـــا در زمان دولت  شـــده اســـت. حســـینی از شـــرایط اجرای طر
احمدی نـــژاد ســـخن گفت و با اشـــاره به برخـــی موافقت ها و مخالفت هـــا در این بـــاره، به پرداخت یارانـــه نقدی به 
عنـــوان بهترین گزینه و روش اشـــاره کرد. در این شـــماره، وی از موافقت بیشـــتر نمایندگان وقـــت مجلس با اجرای 

ح ســـخن گفته اســـت. این طر

خوشه بندی امکان پذیر باشد و 
موفق خواهد شد؟

در مــورد خوشــه بندی بــه هیــچ وجه 
قضاوت قطعی نداشتیم. حتی زمانی 
کــه می خواســتیم ایــن کار را شــروع 
کنیم، وقتی بــا برخی از افراد دلســوز 
مشــورت کردیــم، نظراتشــان کامــلاً 
برعکس بود. نگاه دولت به این طرح، 
مانند سایر طرح های آماری بود که در 
کشور اجرا می شد. هیچگاه ما اجرای 
ح آماری گره  هدفمندی را به این طــر

نزدیم.

اما این اتفاق افتاد! بعد از  	
اینکه آقای مدد در شبکه دوم 

سیما حاضر شد و جزئیات 
خوشه بندی و دهک بندی ها 
را اعلام کرد، شدت انتقادات 

نسبت به مرکز آمار بیشتر شد. 
فردای آن روز، شما و آقای فرزین 

شروع به گفت وگو با رسانه ها 
کرده و حرف های رئیس مرکز 
آمار را تکذیب کردید که آقای 
مدد نیز بلافاصله برکنار شد. 

لطفاً درباره این اتفاقات توضیح 
بدهید.

مــا نبایــد مشــارکت و زحمــات مرکــز 
بــه  را  هدفمنــدی  اجــرای  در  آمــار 
ح خوشــه بندی محــدود کنیــم.  طــر
ح  اگرچــه مجــدداً تأکید می کنــم طر
ح  یــک طــر به عنــوان  خوشــه بندی 
آمــاری، کار بســیار مفید و پــر زحمتی 
بود، امــا به عنــوان طرحی کــه مبنای 
توزیع یارانه قرار بگیرد، مناسب نبود.

کسی به آقای مدد گفته بود  	
که آن شب به تلویزیون برود و 

خبر دهک بندی را به طور رسمی 
اعلام کند؟

من در جریــان نبــودم که آقــای مدد 
جزئیــات  اعــلام  بــرای  می خواهــد 
خوشه بندی به تلویزیون برود. خودم 
همان زمان کــه آقای مدد داشــت در 
تلویزیون درباره دهک بندی ها حرف 
غ از  مــی زد، متوجــه شــدم. البته فــار
اینکه جایگاه منع وی را داشته باشیم 
یا نه، هرگز آقــای مــدد را از کاری منع 
نکرده بودیم. اما برای رسانه ای شدن 
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زمانی که آقای دکتر 
میرزاده رئیس 

سازمان برنامه و 
بودجه بود، اعضای 

سازمان پیشنهاد 
افزایش قیمت بنزین 

را مطرح کردند. 
بنده به همراه آقایان 

عباس عرب مازار و 
عسگری آزاد که آن 

زمان معاونان سازمان 
برنامه وبودجه بودند 

و آقای حسن حاج 
علی فرد که رئیس 

مرکز آمار بود در 
معیت دکتر میرزاده 

به دفتر آقای هاشمی 
رفسنجانی رفتیم. آنجا 

یکی از پیشنهادهای 
دوستان سازمان 
برنامه و بودجه، 

افزایش قیمت بنزین 
بود. از آنجا که این 

ماجرا در آخرین 
ماه های دولت آقای 

هاشمی بود وی در 
آن جلسه مخالفت 

کرد و گفت: »افزایش 
قیمت بنزین در 

این شرایط، قیمت 
سایر کالاها را بشدت 

افزایش می دهد

کافــی نیســت. بلکــه بایــد آدرس این 
دهک هــا و اطلاعات اقتصــادی آنها را 
ح  داشته باشــیم. لذا قرار شد یک طر
آمارگیری شبیه طرح سرشماری توسط 
مرکز آمار ایران صورت بگیــرد. انصافاً 
کار بســیار بزرگی در مرکــز آمار صورت 
گرفت که از نظــر بنده قابل تحســین 
بود. منتها اشتباهی که صورت گرفت 
اعــلام عمومــی نتایــج این طــرح بود 
که برخی گمان کردند قرار اســت سه 
دهــک بــالای درآمــدی حــذف شــود. 
تجربیــات مفیدی کــه قبــل از اجرا به 
ح  دســت آوردیم این بــود که ایــن طر
بــرای شناســایی  قابلیــت اســتفاده 

یکایک خانوارها را نداشت.

دلیل این امر چه بود؟ 	
پایین تریــن  اقتصــادی  اطلاعــات 
طبقــات جامعــه از لحــاظ درآمدی در 
دســترس نبود، لــذا شناســایی تعداد 
قابل توجهــی از فقــرا غیرممکن بود. 
از طرفــی اطلاعات اقتصــادی طبقات 
متوسط به بالا و مهم تر از آنها طبقات 
بالای درآمــدی به خصــوص در بخش 
غیردولتــی وغیررســمی اقتصــاد نیــز 
مخــدوش و غیرشــفاف بــود. طبیعی 
بود کارمندان دولت بر اســاس میزان 
حقوقشــان تا حــدی قابل شناســایی 
بودنــد، اما ایــن رتبه بنــدی در فعالان 
بازار به دلیل عدم شفافیت در میزان 
درآمدها، امکان پذیر نبود. همان طور 
که در بحــث مالیات بــر ارزش افزوده 
گفتــم، رئیــس اتحادیه طلافروشــان 
در مرکز یکی از اســتان ها در سال 140 
هزار تومان مالیــات پرداخت می کرد. 
خب این شخص بر اساس چه درآمدی 

چنیــن مالیاتی پرداخت کرده اســت؟ 
در حالــی که یــک کارمنــد معمولی در 
ســال چندین برابر این مبلــغ مالیات 
می دهد. لــذا بایــد اذعان داشــت که 
همچنــان ســاختارهای اطلاعاتــی ما 

ایراد دارد.

مردم اطلاعات نادرست  	
می دادند؟

نمی توان این مســأله را به همه تعمیم 
داد، امــا بخــش قابــل توجهــی از این 
اطلاعــات قابل اســتفاده نبــود. البته 
نتایج کلــی حاصل شــده از این آمارها 
برای بررسی ویژگی های توزیع درآمدی 
در کشور کاملاً مستند و قابل استفاده 
بــود امــا زمانــی کــه می خواســتیم به 
اســتناد ایــن آمارهــا بــه کســی یارانــه 
نقــدی بدهیم یــا دیگــری را از گرفتن 
یارانــه محــروم کنیــم، ایــن اطلاعات 
قابــل اســتناد و اعتمــاد نبود. بــه یاد 
دارم آن روزها هجمه سنگینی به مرکز 
آمــار وجــود داشــت. بدیــن ترتیب در 
ســالن تلفیــق مجلس در کمیســیون 
ح تحول اقتصادی، جلسه ای  ویژه طر
تشکیل شد که در آن دکتر مدد رئیس 
وقــت مرکز آمــار، گزارشــی را به حضار 
ارائــه کــرد. بعــد از ارائــه این گــزارش 
جلســه کاملاً تحت تأثیر قرار گرفت و 
عموم دوستان معتقد بودند این طرح 
به عنوان طرح آمارگیری بســیار موفق 
بوده و اطلاعات خوبی به دست آمده 
اســت. اما دهک بندی افراد جامعه بر 
اساس آن، دارای خطاهای زیادی بوده 

و قابل استفاده نیز نبود.

در ابتدا فکر می کردید  	


